
P r o t o k ó ł
9. posiedzenia. 4. sesyi, VI. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 34. kwietnia 1803.

Początek posiedzenia o godzinie 12 minut 
16 w południe.

Przewodniczący Marszałek krajowy J. 0. 
Eustachy książę Sanguszko.

Sekretarze pp. Jan Trzecieski, Dr. Franci
szek Paszkowski, ks. Mikołaj Siczyński, Józef 
Wiktor.

Obecnych posłów: 112.
Ze strony c. k. Rządu: c. k. Radca dworu 

Włodzimierz hr. Łoś.
Marszałek konstatuje dostateczną ilość po

słów i ogłaszając reskrypt cesarski zwołujący Sejm 
na dalszy ciąg 4 sesyi otwiera posiedzenie, po 
czem oddaje cześć pamięci zmarłych posłów 
ś. p. Alfonsa Czaykowskiego, Władysława hr. Ko- 
ziebrodzkiego i Konstantego Bobczyńskiego.

Izba przez powstanie oddaje hołd pamięci 
wspomnianych zmarłych.

Marszałek oznajmia, że udzielił urlopu p. 
Stefanowi hr. Zamoyskiemu na dni 4, p. Stani
sławowi Tarnowskiemu (starszemu) na dni 8, 
J. E. p. Janowi hr. Tarnowskiemu na dni 3.

Następnie zawiadamia Marszałek Izbę, iż 
otrzymał prośbę o urlop od następujących posłów:

Hr. Tyszkiewicza na dni 10.
J. E. barona Ziemiałkowskiego na dni 10.
Słoneckiego na dwa tygodnie.
Mazarakiego na dwa tygodnie.
Hr. Scipio na trzy tygodnie.
Izba udziela powyższych urlopów.

Na wezwanie Marszałka odczytuje sekie- 
tarz p. Wiktor następujące pismo nadesłane do 
Prezydyum Izby.

An das hohe Landtags-Praesidium des hohen 
Landtages fur Galizien in Lemberg.

Mit Bezug aufdie geschatzte Verstandigung 
vom 20. Dezember 1892 No. 62169 wirddas dienst- 
hófliche Ersuchen gestellt, zur strafgerichtlichen 
Verfolgung des galizischen Landtags-Abgeordne- 
ten aus Biała Franz Strzygowski nach Wieder- 
Zusamentritt des hohen Landtages dessen letztere 
Zustimmung zu erwirken und hievon seinerzeit 
gefallig eine Mitteilung anherkommen zu lassen. 
K. k. Bezirksgericht Skotschau am 25. Dezem
ber 1892.

Sekretarz p. Wiktor wnosi przekazanie tego 
pisma komisyi prawniczej.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy wnio
sek.

Sekretarz p. Trzecieski odczytuje spis pe
ty cyi, wniesionych po dzień 29 kwietnia b. r., 
które przydzielono następującym komisyom:

Komisyi administracyjnej: L. s. 432, 446.
Komisyi budżetowej: L. s. 433, 437, 439, 

440, 442, 448.
Komisyi drogowej: L. s. 434.
Komisyi gospodarstwa krajowego : L. s. 435,

436.
Komisyi szkolnej: L. s. 438, 443.
Komisyi petycyjnej: L. s. 441, 447, 449.



2 Protokół 9. poniedzenia z dnia 24. kwietnia 1893.

Członek Wydziału krajowego p. Chamiec 
odpowiada imieniem Wydziału krajowego na inter- 
pelacyę p. Antoniewicza i towarzyszy w sprawie 
restauracyi cerkwi w Haliczu.

Przemawia w sprawie formalnej p. Anto
niewicz.

Izba przystępuje do porządku dziennnego, 
którego pierwszym punktem jest:

Pierwsze czytanie przedłożenia rządowego 
z projektem uslawy łowieckiej dla Królestwa Gla- 
licyi.

Członek Wydziału krajowego p. Wereszezyń- 
ski wnosi odesłanie tego przedmiotu do komisyi 
administracyjnej.

Izba uchwala powyższy wniosek bez roz
prawy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie ustawy budowniczej 
dla pomniejszych miejscowości i zmiany Art. I. 
i §§. 73 i 74 ustawy budowniczej z 4 kwietnia 
1889 Nr. 31 Dz. u. kr.

Sprawozdawca poseł Wereszczyński wnosi 
imieniem Wydziału krajowego odesłanie tego 
sprawozdania do komisyi administracyjnej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z po
wyższym wnioskiem.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie prośby gminy Chełm 
o zapłacenie z funduszów krajowych gminie Tar
nów kwoty 115 zł. 19 ct. tytułem kosztów ży
wienia trojga dzieci Stefana i Józefy Rusków.

Sprawozdawca p. Wereszczyński wnosi imie
niem Wydziału krajowego odesłanie tego przed
miotu do komisyi budżetowej.

Izba uchwala powyższy wniosek bez roz
prawy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie pożyczki zaciągniętej 
przez spółkę wodną Jasielską z funduszu kra
jowego.

Sprawozdawca p. Wereszczyński wnosi imie
niem Wydziału krajowego odesłanie tego przed
miotu do komisyi gospodarstwa krajowego.

Izba bez rozprawy przyjmuje powyższy 
wniosek.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie prośby gminy Czarno- 
łośce o przyjęcie na fundusz krajowy kwoty 230 zł. 
16 ct. w. a. uiszczonej gminie miasta Stanisła
wowa tytułem zwrotu kosztów utrzymania sierot 
po ś. p. Włodzimierzu Raczyńskim.

Sprawozdawca p. Wereszczyński wnosi imie
niem Wydziału krajowego przekazanie tego przed
miotu komisyi budżetowej.

Izba bez rozprawy przyjmuje powyższy 
wniosek.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie petycyi gminy Falken- 
berg o odpisanie tej gminie zaległości pożyczld 
z roku 1873 i o przyjęcie na fundusz krajowy 
kosztów utrzymania wdowy i dzieci po Janie 
Majerze.

Sprawozdawca p. Romanowiez wnosi imie- * 
niem Wydziału krajowego przekazanie tego przed
miotu komisyi budżetowej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z tym 
wnioskiem.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie zamknięć rachunkowych 
funduszów indemnizacyjnych za rok budżetowy 
1891.

Sprawozdawca p. Romanowiez wnosi imie
niem Wydziału krajowego odesłanie tego przed
miotu do komisyi budżetowej.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem bez 
rozprawy.

Następuje#:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego o zamknięciu rachunkowem funduszów 
krajowych za rok 1891 — wraz ze sprawozda
niem dodatkowem.

Sprawozdawca p. Romanowiez wnosi imie
niem Wydziału krajowego przekazanie tego przed
miotu komisyi budżetowej.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem spra
wozdawcy bez rozprawy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie zmiany roku budżeto
wego.
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Sprawozdawca p. Romanowicz wnosi imie
niem Wydziału krajowego odesłanie tego przed
miotu do komisy i budżetowej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
skiem sprawozdawcy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego z czynności za czas od 1. października 
1891 po koniec Grudnia 1892.

Sprawozdawca p. Chamiec, wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie s p r a w o z d a n i a  
z czynności D e p a r t a m e n t u  I. do komisyi 
g m i n n e j ;  s p r a w o z d a n i a  z czynności D e
p a r t a m e n t u  II. do komisyi b u d ż e t o w e j ,  
o ile zaś sprawozdanie to odnosi się do spraw 
niższych szkół rolniczych i tyczy się spraw go
spodarstwa krajowego do k om i sy i  g o s p o d a r 
s t wa  k r a j o w e g o ;  s p r a w o z d a n i a  z czyn
ności D e p a r t a m e n t u  III. do komisyi s z k o l 
ne j ;  s p r a w o z d a n i a  z czynności D e p a r t a 
m e n t u  IV. do komisyi d r o g o w e j ;  s p r a w o 
z d a n i a  z czynności D e p a r t a m e n t u  V. do 
komisyi a d m i n i s t r a c y j n e j ;  s p r a w o z d a 
n i a  z czynności D e p a r t a m e n t u  VI. do ko
misyi p r a w n i c z ej.

Izba uchwala zgodnie z powyższym wnio
skiem sprawozdawcy bez rozprawy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie fundacyi Jana Michała 
dw. im. Włochowicza.

Sprawozdawca p. Chamiec wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie tego przedmiotu 
do komisyi administracyjnej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z po
wyższym wnioskiem.

Następuje :
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego o petycyi Reprezentacyi powiatu Sa
nockiego i Nowotarskiego w przedmiocie datku 
ofiarowanego w roku 1880 na rzecz wykupna 
gruntów pod kolej transwersalną.

P. Hoszard, w'zastępstwie sprawozdawcy 
p. E. Jędrzej owicza, wnosi odesłanie tego przed
miotu do komisyi drogowej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z po
wyższym wnioskiem.

Następuje:

Piewsze czytanie sprawozdania Wydziału 
krajowego w przedmiocie subwencyonowania z fun
duszu krajowego ważniejszych dróg powiatu Kos
sowskiego.

W  zastępstwie sprawozdawcy p. Edwarda 
Jędrzejowicza p. Hoszard wnosi odesłanie tego 
przedmiotu do komisyi drogowej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z po
wyższym wnioskiem.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie reformy ustawy dro
gowej.

W  zastępstwie sprawozdawcy p. Edwarda 
Jędrzejowicza p. Hoszard prostuje omyłkę druku 
mianowicie na str. 8 powyższego sprawozdania, 
gdzie zamiast: „bohorodczański w kwocie 3.335 zł.“ , 
ma być „tarnopolski w kwocie 2.267 zł.“, a za
miast: „podhajecki w kwocie 156 zł.", ma być 
„bohorodczański w kwocie 333 zł.“ , poczem wnosi 
odesłanie tego przedmiotu do komisyi drogowej.

Izba uchwala bez rozprawy zgodnie z tym 
wnioskiem.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie zrekonstruowania ka
nału przy krajowym szpitalu powszechnym we 
Lwowie.

Sprawozdawca p. Hoszard wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie tego przedmiotu 
do komisyi budżetowej.

Izba uchwala zgodnie z tym wnioskiem bez 
rozprawy.

Następuje :
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w sprawie separatek i ogrodu space
rowego dla oddziału obłąkanych w szpitalu św. 
Łazarza w Krakowie.

Sprawozdawca p. Hoszard wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie tego przedmiotu 
do komisyi budżetowej.

Izba uchwala zgodnie z tym wnioskiem bez 
rozprawy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie przyjęcia dla szpitala 
św. Łazarza w Krakowie jeszcze jedne j Siostry 
Miłosierdzia i posługaczki oraz pomocnika pro
wizora.
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Sprawozdawca p. Hoszard wnosi imieniem 
.Wydziału krajowego odesłanie tego przedmiotu 
do komisyi budżetowej.

Izba uchwala zgodnie z wnioskiem bez roz
prawy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego w przedmiocie wewnętrznego urządze
nia w nowowybudowanych pawilonach, zakładu 
dla obłąkanych w Kulparkowie — tudzież roz
szerzenia i ogrodzenia cmentarza przy tym za
kładzie.

Sprawozdawca p. Hoszard wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie tego przedmiotu 
do komisyi budżetowej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
skiem powyższym.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego o petycyi gminy Nowoszyn w sprawie 
przeniesienia jej z okręgu c. k. ^ądu powiato
wego w Bursztynie i c. k. Starostwa w Rohatynie 
do okręgu c. k. Sądu powiatowego w Zurawnie 
i c. k. Starostwa w Zydaczowie.

Sprawozdawca p. Sawczak wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie tego przedmiotu 
do komisyi prawniczej. ,

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
skiem sprawozdawcy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału i 

krajowego o petycyi gmin, obszaru dworskiego i 
i innych osób zbiorowych i prywatnych w Za
kopanem o utworzenie dla tej okolicy nowego 
c. k. Sądu powiatowego z siedzibą w Zakopanem.

Sprawozdawca p. Sawczak wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie powyższego spra
wozdania do komisyi prawniczej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio- ' 
skiem sprawozdawcy.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego o petycyi obszarów dworskich i gmin 
Przecław, Podole, Wyłów i ośmiu innych w spra
wie wyłączenia ich z okręgu c. k Sądu powia
towego w Radomyślu, a przydzielenia do okręgu 
c. k. Sądu powiatowego w Mielcu.

Sprawozdawca p. Sawczak wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie tego przedmiotu do 
komisyi prawniczej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
skiem powyższym.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego z wniosldem o uchwalenie rezolucyi 
do c. k. Rządu w sprawie ustanowienia c. k. 
Trybunału I. instancyi z siedzibą w Czortkowie 
i ośmiu c. k. Sądów powiatowych, co do których 
Wysoki Sejm już poprzednio udzielił c. k. Rzą- 
Icwi swojej opinii.

Sprawozdawca p. Sawczak wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie niniejszego spra
wozdania do komisyi prawniczej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodme z po
wyższym wnioskiem.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego z projektem ustawy o policyi ogniowej 
dla gmin wiejskich i obszarów dworskich.

Sprawozdawca p. Sawczak wnosi imieniem 
Wydziału krajowego przekazanie tego przedmiotu 
komisyi administracyjnej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z po- 
’ wyższym wnioskiem.

Następuje:
Pierwsze czytanie sprawozdania Wydziału 

krajowego o petycyi gminy i obszaru dworsldego 
w Pstrągowy w sprawie przeniesienia jej z okręgu 
c. k. Sądu powiatowego i c. k. Starostwa w Rop
czycach do okręgu c. k. Sądu powiatowego w Strzy
żowie i c. k. Starostwa rzeszowsldego.

Sprawozdawca p. Sawczak wnosi imieniem 
Wydziału krajowego odesłanie powyższego spra
wozdania do komisyi prawniczej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
sldem sprawozdawcy.

Następuje:
Pierwsze czytanie wniosku posła Okuniew

skiego i towarzyszy w przedmiocie zmiany §. 9. 
ustawy ó konkurencyi kościelnej z 15. sierpnia 
1866 Nr. 28. Dz. u. kr.

Poseł Okuniewski uzasadnia swój wniosek, 
pod względem formalnym zaś wnosi odesłanie 
wniosku do komisyi administracyjnej.

Izba uchwala .zgodnie z wniosldem p. Oku
niewskiego bez rozprawy.
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Następuje:
Pierwsze czytanie wniosku posła Kramar- 

czyka i towarzyszy w przedmiocie zmiany ustawy
0 konkurencyi kościelnej z 15. sierpnia 1866 Nr. 
28. Dz. u. kr.

P. Kramarezyk uzasadnia swój wniosek, pod 
względem formalnym zaś wnosi odesłanie wnio
sku do komisyi administracyjnej.

P. Gustaw Romer wnosi wybór osobnej ko
misyi konkurencyjnej z 7 członków i przekazanie 
jej wniosków pp.. Okuniewskiego i Kramarczyka.

Przemawia w sprawie formalnej p. Oku
niewski.

Przemawia w sprawie formalnej p. Kramar-
czyk.

Izba w oddzielnem głosowaniu uchwala 
najpierw wniosek p. Romera co do wybrania 
osobnej komisyi konkurencyjnej, a następnie co 
do przekazania jej wspomnianych wniosków.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi prawniczej o wnio

sku Wydziału krajowego w sprawie przeniesienia 
gminy i obszaru dworskiego Zalesie z okręgu c. 
k. Sądu powiatowego w Złotym Potoku do okręgu 
c. k. Sądu powiatowego w Monasterzyskach.

Sprawozdawca p. Lenartowicz uwolniony 
od czytania sprawozdania, czyta następujący 
wniosek:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :
Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wiel- 

kiem Księstwem Krakowskiem na mocy ustawy 
z dnia 11. czerwca 1868 roku (Nr. 59 Dz. u. p.) 
udziela c. k. Rządowi opinię, iż pożytecznem 
będzie dla mieszkańców gminy i obszaru dwor
skiego Zalesie, aby je wydzielono z okręgu c. k. 
Sądu powiatowego w Złotym Potoku, a przyłą
czono do okręgu c. k. Sądu powiatowego w Mo- 
nasterzyskach.

Izba bez rozprawy uchwala powyższy wnio
sek komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi prawniczej o wniosku 

Wydziału krajowego w sprawie udzielenia c. k. 
Rządowi opinii względem przeniesienia gminy
1 obszaru dworkiego Piwoda z okręgu c. k. Sądu 
powiatowego w Sieniawie do okręgu c. k. Sądu 
powiatowego w Jarosławiu.

Sprawozdawca p. Lenartowicz uwolniony 
od czytania sprawozdania, czyta następujący 
wniosek:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wiel- 

kiem Księstwem Krakowskiem, w myśl ustawy 
z dnia 11. czerwca 1868 r. (Nr. 59. D. u. p.), 
oświadcza c. k. Rządowi opinię, iż pożądanem 
jest dla dogodności mieszkańców, aby gmina i ob
szar dworski Piwoda wyłączone zostały z okręgu 
c. k. Sądu powiatowego w Sieniawie, a przy
dzielone do okręgu takiegoż c. k. Sądu w Jaro
sławiu.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy wnio
sek komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

gminy Sanoka w przedmiocie przeistoczenia tam
tejszej 6-klasowej szkoły żeńskiej na 8-klasową.

Sprawozdawca p. Paszkowski odczytuje po
wyższe sprawozdanie zakończone wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę gminy miasta Sanoka odstępuje się 

Wydziałowi krajowemu z poleceniem, aby w po
rozumieniu z Radą szkolną krajową zbadał, ja- 
kiehby wymagało kosztów przeistoczenie sześcio- 
klasowej szkoły żeńskiej w Sanoku na ośmiokla
sową, przeprowadził z gminą miasta Sanoka ro
kowania co do przyczynienia się gminy do tych 
kosztów, a następnie odpowiednie wnioski Sej
mowi przedłożył.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z po
wyższym wnioskiem.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

Rady szkolnej miejscowej w Dawidowie w przed
miocie zorganizowania tamtejszej szkoły z 2-kla- 
sowej na 3-klasową.

Sprawozdawca p. Paszkowski odczytuje po
wyższe sprawozdanie zakończone wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę Rady szkolnej miejscowej w Dawi

dowie, o zorganizowanie tamtejszej szkoły ludo
wej na 3-klasową i utworzenie trzeciej etatowej 
posady nauczyciela, odstępuje się c. k. Radzie 
szkolnej krajowej do możliwego uwzględnienia.

Izba uchwala powyższy wniosek bez roz
prawy.
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Następuje:
Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

Piotra Pikulskiego i towarzyszy o wliczenie lat 
służby i zwrot wkładek emerytalnych.

Sprawozdawca p. Rayski, odczytuje powyższe 
sprawozdanie zakończone wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
1. Petycyę Piotra Pikulskiego Ls. 54 o po

liczenie 2 lat służby odstępuje się Wydziałowi1 
krajowemu do wiadomości.

2. Petycyę Jana Antoniego Lisowskiego Ls. 59 
o wliczenie 14 lat służby do emerytury, dalej 
petycyę Jana Łopatyńskiego Ls. 76 i 275 i Am
brożego Wróblewskiego Ls. 123 również o wlicze
nie lat służby, przydziela się Wydziałowi krajo
wemu do zbadania w porozumieniu z c. k. Radą 
szkolną krajową i poczynienia odpowiednich wnio
sków na najbliższej sesyi sejmowej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
skiem komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi szkolnej o petycyi 

Towarzystwa gimnastycznego „Sokół" we Lwov lc 
w sprawie nauki gimnastyki w szkołach publi
cznych.

Sprawozdawca p. Stanisław Tarnowski ju
nior, odczytuje powyższe sprawozdanie zakoń
czone wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Petycyę Wydziału towarzystwa gimnasty

cznego „Sokół" we Lwowie odstępuje się Wy
działowi krajowemu do zbadania wspólnie z Radą 
szkolną krajową i przedłożenia wyniku na nastę
pnej sesyi sejmowej.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
skiem komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi administracyjnej o pe

tycyi gminy Szerzyny w powiecie jasielskim z pro
śbą o zaliczenie jej do rzędu miasteczek.

Sprawozdawca p. Trzecieski, odczytuje po
wyższe sprawozdanie zakończone wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Sejm odstępuje petycyę gminy Szerzyny, 

o zaliczenie do miasteczek, c. k. Rządowi do za
łatwienia.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
skiem komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi 

Wydziału powiatowego w Sokalu w przedmiocie 
zmiany §. 17. ust. z 2. lutego 1891 Nr. 17. Dz. 
u. kr.

Sprawozdawca poseł Klemensiewicz, uwol
niony od czytama sprawozdania, czyta następu
jący wniosek:

Wysoki Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi 
z Wielkiem Księstwem Krakowskiem nad pety- 
cyą Wydziału Rady powiatowej w Sokalu L. s. 
162 przechodzi do porządku dziennego.

Przemawia p. X. Kowalski i wnosi:

Wniosek do rezolucyi.

Zważywszy, że obecnie jest wielki biak 
akuszerek egzaminowanych, zważywszy, że z ka
żdego powiatu tylko 4 lub co najwięcej 5 uczennic 
mogłoby być corocznie do szkoły położniczej przy
jętych, jak to Dyrekcya tej szkoły w odpowiedzi 
na zapytanie, przez Wydział powiatowy w Sokalu 
uczynione, oznajmiła, a i z tych niewszystkie pra
wdopodobnie skończyłyby dziewięciomiesięczny 
kurs z dobrym postępem;

Zważywszy na koniec, że c. k. Władze 
wobec istniejącego braku fachowo wykształco
nych akuszerek zbyt natarczywie domagają się 
obsadzenia posad akuszerskich, bądź co bądź, 
nieistniejącemi dotąd siłami egzaminowanemu

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
I. Wzywa się Wysoki c. k. Rząd, ażeby 

uwzględniając istniejący brak fachowo wykształ
conych sił położniczych, tudzież niemożliwe dotąd 
szybkie skompletowanie tych sił, polecił gorliwym 
w wykonaniu §. 17. krajowej ustawy sanitarnej 
z dnia 2. lutego 1891 r. Dz. u. kr. Nr. 17 c. k. 
Starostwom zaniechać na razie zbyt natarczywego 
domagania się obsadzenia posad akuszerskich.

II. Wzywa się Wysoki c. k. Rząd, aby w po
rozumieniu z Wydziałem krajowym postarał się 
o utworzenie odrębnego, krótszego, a tern samem 
tańszego kursu położniczego, dostępnego także 
dla obecnie po wsiach pomocą położniczą zaję
tych niewiast wiejskich celem dopełnienia od
powiedniego tereotycznego i praktycznego facho
wego wykształcenia w możliwie krótkim prze
ciągu czasu.
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Marszałek podaje powyższy wniosek pod 
poparcie.

Izba popiera ten wniosek.
Przemawia sprawozdawca.
Przemawia p. X. Kowalski w sprawie for

malnej.
Izba w głosowaniu uchwala wniosek komi- 

syi a tem samem odrzuca wniosek p. X. Ko
walskiego.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi 

Wydziału powiatowego w Nisku w przedmiocie 
przyjęcia na fundusz Krajowy kwoty 909 zł. 73 et. 
nałożonej na gminę Budnik tytułem kosztów utrzy
mania trojga małoletnich dziedzi Frymety Lie- 
blich przez magistrat m. Wiednia.

Sprawozdawca p. Klemensiewicz, uwol
niony od czytania sprawozdania, czyta następu
jący wniosek:

Sejm Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wiel- 
kiem Księstwem Krakowskiem uchwalić raczy:

Koszta utrzymania małoletnich trojga dzieci 
Frimety Lieblich vel Pinzel w kwocie 909 zł. 
73 ct., magistratowi miasta Wiednia od gminy 
Budnik należącej się, przyjmuje się na fundusz 
krajowy.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z wnio
skiem komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi 

gminy Such^rzów powiatu tarnobrzeskiego w spra
wie przyjęcia na fundusz krajowy kosztów utrzy
mania Józefy Piękoś w kwocie 172 zł. należących 
się gminie m. Białej.

Sprawozdawca p. Klemensiewicz, uwolniony 
od czytania sprawozdania, czyta następujące wnio
ski komisyi:

Wysoki Sejin Królestwa Galicyi i Lodomeryi 
wraz z Wielkiem Księstwem Krakowskiem uchwa
lić raczy:

1. Koszta utrzymania Józefy Piękds, dzie
cięcia nieślubnego Ludwiki Piękoś, w kwocie 
172 złr. gminie miasta Biały od gminy wiejskiej 
Suchorzów powiatu tarnobrzeskiego należące się, 
przyjmuje się na fundusz krajowy.

2. Co do dalszego żądania petycyi, aby 
i dalsze utrzymanie dziecięcia tego zamiast gminy 
t-uchorzów ponosić miał fundusz krajowy, prze
chodzi się do porządku dziennego.

Izba bez rozprawy uchwala oba punkta po
wyższego wniosku komisyi.

Następuje:
Sprawozdanie komisyi petycyjnej o petycyi 

Zenona Szymańskiego o udzielenie veniae aetatis 
et studiorum.

Sprawozdawca p. Barański, odczytuje po
wyższe sprawozdanie zakończone wnioskiem:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Zenonowi Szymańskiemu, prowizorycznemu 

oficyałowi kasyerowi przy szpitalu krajowym we 
Lwowie, udziela się veniam aetatis et studiorum.

Izba bez rozprawy uchwala zgodnie z po
wyższym wnioskiem.

Marszałek oznajmia, iż wobec spóźnionej 
pory zamierza zamknąć posiedzenie a nie zała
twione przedmioty porządku dziennego przenieść 
na porządek dzienny najbliższego posiedzenia.

Przemawia w sprawie formalnej p. Wiktor 
i wnosi wybór komisyi bankowej z 7 członków, 
tudzież kolejowej z 9 członków, złożonych.

Przemawia p. Weigel i wnosi, by komisya 
bankowa składała się z 9 członków, komisya zaś 
kolejowa z 11 członków.

Przemawia p. Wiktor i zgadza się na wnio
sek p Weigla.

Izba uchwala wybór komisyi: bankowej z 9, 
kolejowej z 11 członków.

P. Męcinski wnosi, ażeby w skład komisy 
drogowej powołać w miejsce zmarłych dwóch 
nowych członków.

Izba bez rozprawy uchwala przystąpić na 
najbliższem posiedzeniu do wyboru 2 członków 
komisyi drogowej.

Sekretarz p. Wiktor odczytuje następujący 
wniosek:

W n i o s e k .

Zważywszy, że przy egzekucyach podatko
wych częstokroć nie są zachowywane postano
wienia prawne o przedmiotach z pod egzekucyi 
wyjętych;

że pomijanie tych przepisów przy ściąganiu 
wierzytelności skarbowych jest nader dotkliwe dla 
uboższych kontrybuentów, a zwłaszcza dla ludno
ści włościańskiej;

że egzekwowanie zaległości skarbowych, bez 
względu na przepisy ochraniające ludność uboż
szą, jest nietylko nielegalnem, ale niezgodne jest
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nawet z interesem Skarbu Państwa, gdyż osłabia 
siłę podatkową; podpisani wnoszą:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
W  żywa się c. k. Rząd, aby polecił władzom 

skarbowym przy egzekucyach podatkowych prze
strzegać najściślej postanowień ustawy państwo
wej z dnia 10. czerwca 1887 Nr. 74 Dz. pr. p. 
(nowelli egzekucyjnej) i innych przepisów prawnych
0 przedmiotach z pod egzekucyi uwolnionych.

We Lwowie dnia 24. kwietnia 1893.

Skałkowski w. r.

Brykczyński, Tadeusz Langie, M. Rey, Win
centy Gnoiński, Onyszkiewicz, Barański, Schnell, 
M. Torosiewicz, J. Gnoiński, Szeptycki, Zagórski,
I. Vivien, Gross, Dembowski, Gniewosz, Piłat, 
Wiktor, Stanisław Stadnicki, Lenartowicz, Pa
szkowski.

Marszałek oświadcza, iż z wnioskiem tym 
postąpi stosownie do postanowień regulaminu.

Sekretarz p. Wiktor odczytuje następujący 
wniosek:

W n i o s e k .

Zważywszy, iż wiele powiatów lub niektóre 
części tychże nie posiadają kamienia, w sku
tek czego budowa, utrzymanie i naprawa dróg 
wśród tych warunków postępuje bardzo powoli
1 połączona jest z ogromnymi kosztami, gdyż 
koszta transportu kamienia przewyższają 3/.i a na
wet więcejkrotnie wartość tegoż;

zważywszy, iż przy dość rozwiniętej sieci 
kolei państwowych, wiele kamieniołomów leży 
tuż przy torze kolejowym i możnaby z tychże 
koleją kamień w celach drogowych sprowadzać 
w okolice w kamień ubogie;

zważywszy wreszcie, iż podniesienie komu- 
nikacyi nietylko ma wielką doniosłość w pierw
szym rzędzie dla kraju naszego, ale również i dla 
państwa ze stanowiska tak ekonomicznego jak 
i strategicznego.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
1) Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby jak 

najprędzej poczynił odpowiednie kroki u władz 
właściwych, aby w jak najkrótszym czasie do 
przewozu kolejami państwowymi kamieni wogóle 
materyałów budowlanych, jako to: drzewa, ce
gieł, cementu, wapna na cele drogowe, jak naj
niższe taryfy przewozowe zastosowane zostały.

2) Aby Wydział krajowy wyjednał u władz 
właściwych odstąpienie na rzecz Wydziałów rad 
powiatowych na stacyach kolejowych, gdzie to 
jest możliwe, choćby za odpowiedniem wynagro
dzeniem płace składowe na owe materyały.

Lwów dnia 24. kwietnia 1893.

St. Larysz Niedzielski w. r.
Męciński, Sękowski, T. Rozwadowski, Sala, 

G. Romer, Hoszard, Jaworski, J. Puzyna, E. Mi- 
cewski, Kornel Horodyski, Stanisław Jędrzejowicz, 
S. Tarnowski junior, Adam Jędrzejowicz, Potocki, 
Fr. Jędrzejowicz, Stanisław Stadnicki, Raczyński, 
Trzecieski, Wiktor, Zoll, Kowalski, Wincenty Gno
iński, Szeptycki, Paszkowski.

Marszałek oznajmia, że z wnioskiem tym 
postąpi stosownie do postanowień regulaminu.

Sekretarz p Wiktor odczytuje porządek 
dzienny następnego posiedzenia.

Marszałek zamyka posiedzenie i naznacza 
następne na dzień 26. kwietnia b. r. o godzinie
11. rano.

Koniec posiedzenia o godzinie 2. minut 10 
popołudniu.

Marszałek krajow y:

Eustachy Sanguszko w. r.

Sekretarze:

Józef Wiktor w. r. 
Jan Trzecieski w. r.


